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NAGYSZOMBAT                    A év                  1 – 4 oldal 
A HÚSVÉTI VIGÍLIA 
Olv.: Ter 22,1-18 – Róm 6,3-11 – Mt 28,1-10 
Az asszonyok a sírnál 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Tűzszentelés 
  
Isten hozta a Testvéreket! Oly kevesen vagyunk, hogy szinte átölelhető ez a kis közösség, de 
ez ad egy egészen sajátos lehetőséget nekünk. Hiszen olyan közel lehetünk egymáshoz, hogy 
láthatjuk egymás arcát. Ha egyre többet meg is ismerünk egymás életéből, akkor erősödik az 
összetartozásunk is. Ezzel az éjszakai ünnepléssel, – sajnos még világos van – ezzel a húsvéti 
vigíliával az Anyaszentegyház azt az igazságot hangsúlyozza, hogy a sötétségből van kivezető 
út. A mi kereszténységünk erről szól, erről a kivezető útról. Ezen az úton el lehet indulni. Ez 
az út értelmes életút. Ezen az úton nem magányos vándor az ember, hanem összetartozik 
azzal, akivel együtt halad ezen az úton.  
 

A kereszténységnek ez a legfontosabb üzenete nekünk úton járó embereknek,  
hogy egymásra számíthatunk, egymásért felelősek vagyunk,  
egymás életét gazdagabbá, boldogabbá tehetjük, ha akarjuk.  
Isten segít ebben nekünk. 
Gondoljunk erre most, amikor ez a jelképes cselekedet, a tűzszentelés megtörténik.  

 
Erről a tűzről meggyújtjuk a húsvéti gyertyát, ami Krisztust jelképezi.  
Nagyon fontos ez az üzenet, hiszen a gyertya fölemészti önmagát. Ez az egyetlen lehetőség 
ahhoz, hogy legyőzze a sötétséget. Az ember nap, mint nap áldozatokat hoz, hogy a másik 
ember javát szolgálhassa. Ez a világ csak ilyen lelkület mellett, ilyen lelkület esetében 
változhat meg. Mindehhez kérjük ezen a mai estén Isten segítségét, mert úgy tűnik, ha 
körülnézünk ebben a világban, hogy az istentelen ember elembertelenedett és igen sok 
gondunk, bajunk származik ebből. Orvosoljuk ezeket a gondokat, bajokat Isten segítségével. 
 
Könyörögjünk 
Istenünk, a te Szent Fiad által isteni fényességed tüzét adtad híveidnek. Kérünk, szenteld meg 
ezt az új tüzet és a húsvéti ünnepek kegyelmeivel mennyei vágyakra gyújtsd föl szívünket, 
hogy tiszta lélekkel jussunk el örök dicsőséged fényének megünneplésére Krisztus, a mi 
Urunk által.                                                     +  A M E N  + 
 
A tömjénszemek megszentelése. 
 
Figyeljünk ezeknek a tömjénszemeknek az üzenetére. Ezek Krisztus öt szent sebét jelképezik. 
Krisztus értünk sebesült. Vállalta mindazokat a gyalázatos megpróbáltatásokat, amik érték Őt 
a keresztúton. Ezeknek a sebeknek helyeit föltámadása után is megőrizte, amivel azt akarta 
Jézus kifejezni, hogy az ember élete sebtől gyógyul. Az értünk vállalt sebek hozták nekünk a 
gyógyulást. Legyen vigasztalásunkra ez, hiszen újra, meg újra megsebesítjük egymást. Talán 
nem fizikailag, de lelki értelemben mindenképpen. Ha emberhez méltó módon elszenvedjük 
ezeket a sebeket, akkor gazdagodik a világ, mert a világ gazdagodását a szelídek, a 
szenvedők, a megértők, a nagylelkűek, az irgalmasok hozzák el. 
 

Szent és dicsőséges sebhelyei által őrizzen és védjen minket az Úr Krisztus!  +  AMEN  + 
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Bevonulás a templomba: 
 
Krisztus világossága! Istennek legyen hála! 
Kedves Testvérek! Isten nevelget bennünket, szabaddá tesz minket. Elsősorban önmagunktól 
szabadít meg az Isten, önmagunk önző világától, önmagunk kicsinyes gondolkodásából. 
Szövetkezik velünk az Isten, hogy szabaddá tegyen és így szabad lélekkel ismerjük föl azokat 
az igazságokat, amelyek az élet igazságai. Ezeket csak az Istentől tanulhatjuk meg, ő vezet 
bennünket. Most ezekből az igazságokból olvasunk fel néhány nagyon fontosat. 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
A húsvéti örömének! 
Egy hitetlen tudós ma reggel gúnyolódott: - Ezek a keresztények allelujáznak. Öröméneket 
énekelnek. Honnan veszik hozzá a bátorságot? - Nem vitatkozunk ezzel az emberrel, 
szólásszabadság van. Mindenki elmondhatja a véleményét. Neki ez a véleménye. Mi 
mindenképpen elénekeltük a húsvéti öröméneket. Gábor nagyon összeszedetten és a szívünket 
szólítgatva énekelte a húsvéti gyertya fénye mellett ezt a dicsőítő éneket. 
Elgondoltató, hogy mi egy megfáradt Európának vagyunk a polgárai. Egy megfáradt európai 
kereszténység közösségének vagyunk a tagjai. A keretek – akár a politikai keretekre, akár az 
egyházi keretekre gondolok – még úgy, ahogy állnak és megvannak, de azért recseg- ropog 
minden. Az emberek megroppantak. 
 
Az ember válságáról van szó.  
Mintha elfogyott volna az az erő, amely a gyöngeségeink, a korlátaink fölé emelhetne 
bennünket. Egy társadalom emberiességét azon mérhetjük le, hogy milyen a magatartása a 
gyöngékkel, a kicsinyekkel, a betegekkel, az idősekkel kapcsolatosan. Olyan világban élünk 
itt Európában, - bár nem korlátozható ez Európára, hiszen ez a fajta gondolkodás nem itt 
kezdődött, csak ide érkezett, - ahol bálványozzák a sikereseket, a fiatalokat, az életerőseket. 
Mintha nem lenne erőnk - vagy nem is akarnánk - megvédeni a védekezésre nem képes 
magzatokat, a maguk sorsára hagynánk legszívesebben az időseket.  
 

A kérdés az, hogy magunkévá tesszük-e Krisztus üzenetét? 
A feltámadás igazsága életünk igazságává válhat-e még? 

 
Itt ma Magyarországon – Miniszterelnökünk erről beszélt, - a feltámadás ünnepén a Magyar 
Nemzet újjászületését is ünnepelhetjük. Meg is magyarázta, hogy mire gondol. Azt mondja: 
újra helyre áll nemzeti önbecsülésünk. Ha ez így van, akkor ez valóban igazi húsvét. Ez azt 
jelenheti, - ezt még hozzáteszem, - hogy nemzeti önbecsülésünk jegyében értékeljük őseink 
elkötelezettségét, őseink hitét, őseink helytállását. A jót megtanuljuk tőlük, hiszen az 
újjászületés a jók követését és a jó példák elsajátítását jelenti.  
 
Bölcskeí Gusztáv püspök úr azt mondta, hogy a húsvét Isten alternatívája. Sajátos alternatíva 
a húsvét az ember számára, ami azt jelenti: van erő, amely nagyobb a halál erejénél és ez a 
szeretet. Hatalmas ereje van! Ha ezt kezdjük érteni, akkor valóban - mindenek ellenére – 
húsvétolhatunk és örvendhetünk az újjászületésnek  
Erdő Péter bíboros úr azt mondta: húsvéti örvendezésünk oka, hogy Istenhez tartozhatunk. 
Ha vesszük a bátorságot és valóban Isten felé fordulunk, kibékülünk Istennel, Jézus Krisztust 
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választjuk, akkor minden reményünk meg lehet arra, hogy húsvétot ünnepeljünk, mert 
megújulhatunk és egy derűsebb emberi életet élhetünk 
 
Istenhez tartozhatunk! 
Ízlelgessük ezt a szót! Mit jelent ez? Az egyházatyák az első századokban beszélnek arról,  
mekkora ajándék Istenhez tartozni. Mekkora ajándék Jézus Krisztus közösségéhez tartozni, 
akire megkeresztelkedtünk, - ahogy hallottuk a mai szentleckében, - aki a győztes! Az 
egyházatyák Krisztusról úgy beszéltek, mint az új Dávidról, aki leveti mindazokat a 
fegyvereket, amikkel az ember csatába indul, mert az ő számára legfontosabb az Istenhez 
tartozása és ebben a kapcsolatban az Isten segítsége.  
A példázatot ismerjük. Amikor Dávid a filiszteussal harcba száll, akkor fölöltöztetik 
ugyanolyan páncélba, amilyenbe öltözködött a filiszteus. Dávid mozogni se tudott ezekben, 
mert idegen volt számára. Mindezt levetette és egy parittyával és Isten segítségével indult a 
küzdelembe. Bíboros úr is erre gondolt, amikor azt mondta, hogy akkor ünnepelhetünk 
húsvétot, ha Istenhez tartozunk. Ez nagy ajándék, egy igazi lehetőség.  
 

Mekkora lehetőség az, ha az ember lemond a hatalom fegyvereiről.  
Mekkora lehetőség, ha az ember lemond a tömegpszichózis fegyvereiről.  
Mekkora lehetőség, ha az ember a fizikai és erkölcsi kényszerek fegyvereit is elengedi  
és hisz abban, hogy Istenben erős.  

 
Higgyék el a Testvérek, győzedelmeskedni, megújulni, új nemzeti életet élni, új emberi életet 
élni csak akkor lehet, ha az ember az e világi fegyverektől megszabadul. Ezekkel lehet 
viaskodni, ezekkel lehet harcolni, de győzni sohasem, mert mindig a legyőzöttek az erősek. 
Akkor is így van, ha a győzedelmesek diktálnak.  
 
Az éjszakának misztikus üzenete van. 
Húsvét éjszakáját ünnepeljük. Az éjszakának misztikus üzenete van. Az éjszakáról beszélnek 
a lelki írók, beszélnek a misztikusok. Mindahányan Isten jelenlétére gondolnak, aki az 
éjszakában velünk van, aki kivezet minket a sötétségből. Az éjszakának egészen sajátos 
üzenete van. Az éjszakában megszűnik a fönt meg a lent. Az éjszakában eltűnik a horizont, az 
ég és a föld határa elmosódik. Misztikus üzenet.  
 
A nagy vallások születésüket minden esetben az éjszakához kötik. A zsidók széderestet ülnek 
és visszaemlékeznek arra az éjszakára, amikor az Isten megszabadította őket. A muzulmánok 
a ramadán idején arra emlékeznek, hogy a koránt az éjszaka sötétségében kapták. A hinduk 
szintén éjszaka ünnepelnek, mert azt mondják, hogy Buddha megvilágosodása az éjszaka 
sötétségében történt. Ez mind-mind arról beszél, hogy az ember nem tud éjszakában élni. Az 
éjszakából meg kell találni az utat kifelé. A második olvasmány szerint az Úr jelenlétét a 
zsidóknak nappal felhővel, éjszaka tűzoszloppal fejezte ki. Egyrészt az utat mutatta nekik, 
másrészt a nappal hevétől kímélte őket és az éjszaka eltévelyedésétől mentette meg őket.  

 
Isten velünk van a nappalaink kín-keserveiben 

és a sötétségeink bizonytalanságaiban is. 
 

Jézus értünk lett Emberré! 
Van-e okunk, van-e jogunk ünnepelni húsvétot? Rajtunk múlik, tőlünk függ, hogy a 
világosság bűvöletében akarunk-e élni, vagy tudomásul vesszük azt a szellemi és erkölcsi zűr-
zavart, amely elbizonytalanított bennünket. Elbizonytalanította elsősorban azt a kultúrát, 
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amely a kereszténységből született. Elbizonytalanítja azt a kereszténységet magát, amely 
Jézus Krisztus áldozatából született. 
 

Jézus értünk lett Emberré! Ez a magyarázata mindennek!  
Ez az egyetlen szó értelmezi a mi emberi életünket is. 
Annyi közünk van egymáshoz,  
amennyi áldozatot tudunk és akarunk hozni egymásért.  
Ez ad értelmet az életünknek. 

 
Nagypénteken a keresztfára tekintve azt tudatosítottuk magunkban, hogy a halálnál is 
nagyobb hatalom a szeretet. A lehetőségünk, - ahogy a mai evangélium felszólított  
bennünket, ahogy Jézus, a feltámadott szólt az asszonyokhoz és azt megelőzően az angyal, - 
ez a mi angyali lehetőségünk, ez a mi krisztusi ajándékunk,  hogy menjünk Galileába, mert ott 
találkozhatunk Vele.  
 

Galilea nem Jeruzsálem. Galilea a pogányok földje.  
Galilea az a hely Krisztus korában, ahol nem csupán zsidók éltek,  
hanem különböző más nemzetiségek is.  
Ezeket a zsidók megvetették, mert nem az ő Istenük volt az Istenük. 
Nem véletlen, hogy Jézus ott nőtt fel.  
Nem véletlen, hogy Jézus oda megy vissza 
és nem véletlen, hogy odahívja az Ő követeit,  
mert ott kell találkozni az emberekkel,  
Galileában az ajtón kívül, az utcán.  
Krisztust jelenítsük meg mindenkinek, akivel találkozunk, 
azt a Krisztust, aki mindenkinek a testvére  
és aki mindenkinek a megmentője akar lenni.  
Valójában ez a húsvét. Ez a nagy lehetőségünk.  

 
Kívánom a Testvéreknek, hogy igazi húsvéti öröm legyen a szívükben. 

Örüljenek annak, hogy ismerik a keresztény értékrendet. 
Isten segítsen minket abban, hogy e szerint éljük a mindennapjainkat 

és egymással összetartozzunk! 
 
 

+  A M E N  + 
 
     


